


PROIZVODNJA IN PRODAJA V NOVEMRRU 1976
1. PROIZVODNJA

plan XI. Izvrš. XI. % izvrš.
klasična predilnica 51.132 51.052 100
repco predilnica 30.030 23.746 79
skupaj Metlika 81.162 47.798 92
predilnica Novo mesto 51.130 51.517 101
priprava 102.120 87.426 86
tkalnica 574.930 570.524 99
oplemenitilnica 274.600 245.570 89
pletilnica 270.550 279.721 103
Konfekcija—Novo mesto 37.875 36.327 96
Trebinje 28.956 18.449 66
Vinica 31.000 29.610 96
Konfekcija skupaj: 97.058 84.436 87
Strešnik 588.871 444.464 75

II. PRODAJA

A. TKANINE plan XI. izvrš. XI. % izvrš.
— domači trg 192.883 121.844 63
— lastna konf. (d. trg) 41.667 26.389 63
— izvoz 80.000 39.551 49
skupaj tkanine 314.500 187.784 60
B. KONFEKCIJA
— domači trg 41.792 23.330 56
- lohn + klas. izvoz 61.952 41.121 66
skupaj Konfekcija 103.744 64.451 62
C. STREŠNIK
— domači trg 640.667 591.791 92

Dosežena proizvodnja v mesecu novembru je v glavnem pri vseh 
obratih nižja kot je bila planirana. Osnovni vzrok je v glavnem v 
pomanjkanju naročil. Planske obveznosti so izpolnjene le v 
klasičnih predilnicah Novo mesto in Metlika ter v pletilnici.

Iz podatkov o doseženi prodaji je razvidno, daje prodaja tkanin 
nižja od planirane prodaje za 40 % in prodaja konfekcije za 38 %. 
Po ocenah prodaje za zadnje tromesečje smo sicer predvidevali v 
novembru nekoliko nižjo prodajo, vendar pa je dosežena količinska 
in vrednostna realizacija občutno pod pričakovanjem.

IZ TREBINJA

IMAM JEDNU ZELJU . . .

Stan nije samo želja svakog 
mladog čovijeka, nego prije sve- 
ga potreba. Tako misle i svi za
posleni, vjerovatno, u „Novo- 
teksovom“ pogonu u Trebinju, 
jer medju njima je največi broj 
onih, koji još nisu regulisali, to 
„bolno“ stambeno pitanje. Oni 
najčešče, su postanari, ponekad 
stanujuči i u neuslovnim prosto- 
rijama (bez wc i banje, kupati- 
la), ali zato moraju plačati re
dovno „kiriju“ stanarinu koja 
se kreče od 300 do 800 dinara. 
pa i više, mjesečno.

U 1976. godini koja je pri 
kraju „Novoteksov“ pogon u 
Trebinju, dodijelio je jedan stan 
i nekoliko kredita za individual- 
nu stambenu izgradnju, i to je 
bilo sve. Kada če ostali, kojih 
nije mali broj dobiti, teško je u 
ovom trenutku reči i prognozi- 
rati. Ali, sasvim sigurno, pitanje 
stana je pitanje koje „muči“ i 
mlade drugih trebinjskih rad- 
nih organizacija. Zato se u Tre
binju več duže vrijeme poluglas- 
no zagovara potreba o izgradnji 
jednog povečeg hotela za sam
ce. Opšte je mišljenje da ova 
ideja i nije loša, i prihvatljiva je, 
s obzirom na veliki broj mladih 
koji u stambenom smislu- 
imaju status postanara.

Svakako radnici „Novotekso- 
vog“ pogona u Trebinju bi tre- 
bali upotpunosti podržati ovu 
ideju i izdvajati još više novca 
za stambenu izgradnju. Čak, 
možda i neradne subote da se 
rade, poneka, za stambeni 
fond ..

MEUO BARAKOVIČ

III. ODNOS PROIZVODNJA - PRODAJA

plan. XI. prodaja XI. % prod
tkanine 245.570 187.784 76
konfekcija 84.436 64.451 76
Strešnik 444.464 591.791 133

Podatki o doseženi prodaji v odnosu na proizvedene količine 
kažejo na porast zalog gotovih izdelkov in na delni porast 
medfaznih zalog na nekaterih fazah proizvodnje.

„Smrt tovariša Džema pomeni ve
liko izgubo ne samo za njegove so
borce in sodelavce, temveč tudi za 
vse nas, za vse narode in narodnosti, 
za vsakegobčana Jugoslavije. Od 
svoje najzgodnejše mladosti je bil to
variš Džemo v prvih vrstah borcev 
naše revolucije, v prvih vrstah boja 
za svobodo in neodvisnost, za soci
alistično preobrazbo naše države. 
Vse naloge, ki mu jih je nalagala na
ša partija, tako v predvojnem revo
lucionarnem gibanju in narodno
osvobodilnem boju, kakor tudi v so
cialistični izgradnji države, je oprav
ljal nesebično, z veliko odgovor
nostjo komunista in z vztrajnostjo 
zvestega revolucionarja," je dejal ta
koj po tragičnem dogodku 18. ja

nuarja letos predsednik Tito.
Tega usodnega dne je tovariš Dže- 

mal Bijedič s soprogo Razijo in 
spremstvom hitel na sejo CK ZK 
Bosne in Hercegovine. Se iz nepo
jasnjenih razlogov se je njihovo leta
lo zaletelo v vrh planine Inač in vsa 
posadka z visokimi gosti je za vedno 
odšla od nas. Žalne seje so bile v 
naslednjih dnevih po vsej Jugoslaviji, 
od visokega in zelo cenjenega držav
nika ter njegove soproge pa so se po
slovili najuglednejši jugoslovanski 
politiki, soborci in prijatelji. V pe
tek, 21. januarja, je bil tovariš Dže
mo z največjimi častmi pokopan v 
Sarajevu.

Tudi v Novoteksu smo imeli žal
no sejo ZK, na kateri smo obudili

spomin na velikega državnika. Tova
riš Bijedič je brez oddiha opravljal 
odgovorne dolžnosti, in to v času 
velikega razvoja, ki ga na znotraj 
označujejo nova ustava, deseti kon
gres ZKJ, zakon o združenem delu, 
sprejem dolgoročnega plana in raz
voja, afirmacija novega načina plani
ranja, navzven pa priprava in potek 
helsinške in berlinske konference ter 
pete konference neuvrščenih v 
Colombu.

Ljudje so imeli Džema radi in ga 
spoštovali kot prijatelja, človeka, ki 
ti je vedno v oporo in vedno priprav
ljen, da ustavi solze drugih in ublaži 
njihove bolečine.

Tudi za vse nas je smrt tovariša 
Bijediča velika izguba.
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KLJUB USPEHU BREZ POHVALE
Za letošnji 22. sejem mode bi 

prav gotovo lahko rekli, da je 
bil tako po številu razstavljalcev 
— teh je bilo več kot 350 — ka
kor tudi po številu obiskovalcev 
doslej največji. Kljub temu da 
je Gospodarsko razstavišče 
znatno razširilo razstavne pro
store, niso bile uslišane vse želje 
in potrebe številnih proizvajal
cev.

Na več kot 12 tisoč kvadrat
nih metrih razstavnega prostora 
so se predstavili skoraj vsi jugo
slovanski proizvajalci tekstilne, 
usnjarsko-predelovalne industri
je, proizvajalci konfekcije, tri
kotaže, pletenin ter najrazlič
nejših modnih dodatkov.

Ob koncu tekstilnega vrveža 
so podelili za najkvalitetnejše 
razstavljene izdelke 16 „ljub- 
Ijanskih zmajev11 in prav toliko 
diplom.

Naše podjetje se je tokrat 
predstavilo z izredno prikupno 
in dovršeno kolekcijo otroške 
konfekcije ter z metrskim bla
gom. Žal tokrat prvič nismo 
dobili nobenega priznanja, toda 
lahko se pohvalimo, da smo 
prodali veliko hlač in ostalih 
konfekcijskih izdelkov ter tka
nin.

Prikupne otroške modele si je ogledalo veliko obiskovalcev

Prosvetni delavci v Novoteksu
Občinska izobraževalna 

skupnost je v sodelovanju s ko
misijo za kulturno-prosvetna 
vprašanja pri občinskem komi
teju ZK pripravila seminar za 
idejnopolitično izobraževanje 
prosvetnih delavcev.

Na dvodnevnem seminarju so 
najprej 25. januarja prosvetni 
delavci poslušali predavanje o 
uresničevanju samoupravljanja 
v šolah ter naši samoupravni eti
ki. Drugi dan so prosvetni de
lavci obiskali delovne organiza
cije, kjer so se s predstavniki 
kolektivov pogovarjali o samo
upravnih in gospodarskih vpra
šanjih, svobodni menjavi dela, 
odnosu šol do združenega dela, 
delovanju delegacij itd.

Našo tovarno so obiskali pro
svetni delavci ekonomske sred
nje šole iz Novega mesta ter 
mirnopeške, šmarješke in ško
cjanske osemletke. Razgovore v 
Novoteksu je vodil tov. Avgust 
Avbar, govor je bil o samo
upravljanju (Tine Geršič), pri
pravah za uresničevanje zakona 
o združenem delu (Miran Si
mič), o poslovanju v preteklem 
letu (Drago Sotler), oceno delo
vanja delegacij za SIS izobraže
vanja je podal Bojan Pureber, o

izboljševanju odnosov med šolo 
in združenim delom pa je spre
govoril Ivo Ivkovič.

Na sliki: prosvetni delavci so 
si najprej ogledali proizvodnjo v 
Novoteksu, nato pa so sledili

zanimivim predavanjem in pro
blemom tekstilne tovarne No- 
voteks.

Prosvetni delavci so prisluhnili orisu situacije v naši tovarni
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MLADINA NOVOTEKSA PODPIRA SANACIJSKE UKREPE
Zadnje dni decembra je bila v 

tovarniški sejni sobi razširjena 
seja koordinacijskega sveta 
ZSMS Novoteks. Najprej so vsi 
predsedniki podali poročila o 
delovanju 00 ZSMS po tozdih. 
Ugotovljeno je bilo, da je bila 
naša mladina v preteklem letu 
dokaj delavna in da so bili vsi 
zastavljeni programi izpeljani. 
Nekaj problemov je tudi bilo: 
dvoizmensko delo, novi še ne
izkušeni člani organizacije ter 
ne nazadnje tudi nezainteresira
nost nekaterih posameznikov.

V razpravi je najprej sprego
voril predsednik koordinacijske
ga odbora ZSMS Novoteks Bo
jan Pureber. Ugotovil je, da v 
nobenem poročilu ni bil govor 
o vključevanju mladine v sana
cijski program, kako delujejo 
mladinci v drugih družbenopoli
tičnih organizacijah in kakšna 
je povezava 00 med seboj. De
jal je tudi, da so mladinski 
funkcionarji preobremenjeni, 
težave pa nastajajo tudi zaradi 
miselnosti ljudi, da je Novo-

teksova mladina nedelavna.

Razpravo je nadaljevala Ma
rinka Miklič, ki je dejala, da je 
mladinska organizacija dobro 
organizirana; potrebno je le so
delovanje v skupnih akcijah, 
disciplina ter stalno obnavljati 
vodstvo in članstvo. Bojan Fink 
je dodal, da preobremenjenost 
in izmensko delo ne smeta biti 
problem za organiziranost 
ZSMS. Sestankov ne smemo 
organizirati med delovnim ča
som, temveč moramo gledati na 
pogoje dela. Dober mladinec je 
tisti, ki je dober na delovnem 
mestu, ni pa nujno, da je na 
vseh sestankih. Sanacija v 
podjetju ne sme biti problem 
enega človeka, temveč je pro
blem vseh zaposlenih, tudi mla
dine. Mladinska organizacija se 
mora ukvarjati z odnosi v orga
nizaciji, prisotna naj bo povsod, 
imeti mora svoja stališča in biti 
mora vedno na liniji.

Ob koncu je še bilo sklenje
no, da se morajo vsi mladinci.

ki so člani ZK, organizirati po 
osnovnih organizacijah. V No- 
voteksu je kar 40 mladih članov 
ZK; ker jih je največ iz tozda 
Tkanina, se bo moral prav tu 
formirati samostojen aktiv.

Predlog je bil tudi, da se formi
ra aktiv še v tozdu Konfekcija, 
medtem ko bodo imele skupne 
službe, IVS ter Trgovine skupni 
aktiv mladih komunistov.

Mladinska delegacija OZD Novoteks v bršlinski kasarni ob svečani 
zaobljubi vojakov

Retrospektiva razstava 5. slikarske kolonije
Šesta ,,Dolenjska slikarska 

kolonija'1, katere organizatorji 
sta bila tekstilna tovarna Novo
teks in Dolenjski muzej, je bila 
ponovno v Novem mestu. Letos 
je delovalo v njej 10 slikarjev — 
nekateri so bili na njej prvič, ve
čina pa so že naši stari znanci.

Tokrat so vsi — Marin Bero- 
vič, Jože Centa, France Peršin, 
Veljko Toman, Evgen Sajovic in 
Čoro Skodlar iz Ljubljane, Jure 
Cihlar iz Portoroža, Pavle Flor
jančič iz Železnikov, Oton Po
lak iz Maribora in Novomeščan 
Branko Suhy — mimo dolenjske 
metropole upodabljali še bliž
njo okolico Novega mesta. Za
stavljene teme: slikati Novo me
sto z bližnjo okolico, s poseb
nim poudarkom na delu in živ
ljenju dolenjskega človeka, so 
se zbrani umetniki uspešno loti
li.

Po končani koloniji so bila 
vsa dela razstavljena v Dolenjski 
galeriji. Številni obiskovalci so 
lahko občudovali naše mesto iz 
tistih zornih kotov, ki jih zaradi 
vsakodnevne naglice in tempa 
življenja ne opazimo.

Istočasno pa je bila v spod
njih prostorih Dolenjske galerije 
retrospektivna razstava dose
danjih petih slikarskih kolonij. 
Razstavljena so bila vsa najbolj
ša dela številnih avtorjev iz prej
šnjih kolonij, ki kažejo dolenj
sko krajino, ljudi, običaje in na
vade.
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Naše malčke smo zalotili pri 
kosilu. Po obveznem učenju, 
igranju in zabavi so najmlajši 
pretekli teden pospravili no
voletno jelko, ostali so samo 
njihovi praznični izdelki: 
številni dedki Mrazi, snežin
ke ter napis „Srečno novo 
leto“. Za razliko od pretek
lih let, ko je tovarniški vrtec 
in vse podobne ustanove v 
mestu obiskal dedek Mraz, 
so imeli malčki letos svoj ve
lik praznik v novomeški 
športni dvorani, kjer so si 
lahko ogledali prisrčno igri
co, nato pa so bili še obdar
jeni. Skoraj vse novomeške 
delovne organizacije so nam
reč podpisale samoupravni 
sporazum o obdaritvi otrok, 
med njimi tudi Novoteks.

Valorizacija preživnin IZ TREBINJAObčinske skupnosti socialne
ga skrbstva so po novem zako
nu o zakonski zvezi in družin
skih razmerjih dolžne vsako le
to usklajevati višino preživnin v 
skladu s povišanjem življenjskih 
stroškov. Zakon velja od 1. 1. 
1977 dalje, zato bo potrebno že 
v letu 1977 ustrezno uskladiti 
preživnine.

Center za socialno delo nam 
je poslal v zvezi s tem naslednji 
dopis:

S 1. 1. 1977 je pričel veljati 
nov zakon o zakonski zvezi in 
družinskih razmerjih, ki prinaša 
pomembno novost. 132. člen 
zakona določa, daje dolžan pri
stojni organ občinske skupnosti 
socialnega skrbstva vsako leto 
sprejeti sklep o povišanju vseh 
sodno določenih preživnin za 
toliko odstotkov, kot bo urad
no ugotovljeno povečanje živ

ljenjskih stroškov. Odločbe o 
na novo ugotovljeni višini pre
živnine bodo izdane po uradni 
dolžnosti.

Preživnina je prispevek za 
preživljanje otrok, ki ga mora 
plačati tisti roditelj, ki ne živi 
skupaj z otrokom. To so pred
vsem preživnine za otroka, roje
ne izven zakonske zveze, ali za 
otroke iz razvezanih zakonov. 
Preživnino so dolžni plačevati 
tudi otroci za svoje ostarele 
starše, če le-ti nimajo dovolj 
sredstev za preživljanje.

Pozivamo vse upravičence do 
preživnin, da se javijo pri Cen
tru za socialno delo Novo me
sto, Glavni trg 7. S seboj naj 
prineso vso dokumentacijo, ki 
jo imajo v zvezi s plačevanjem 
preživnine.

Center za socialno delo 
Novo mesto

RADNI MANJI Ll

Još do sada radnici ,,Novo- 
teksovog“ pogona u Trebinju 
nisu jednoobrazno obučeni na 
radnim mjestima, odnosno u 
neposredno] proizvodnji, i ta, 
na prvi pogled „sitnica“, pro- 
pust, morao bi se što prije na
doknaditi. Neophodno je da svi 
radnici za vrijeme radnog vre
mena imaju i noše radne manti- 
le, boja nije toliko bitna i važ
na, a ne da rade u odječi u kojoj 
su od kuče došli. To je praksa i 
u drugim srodnim i sličnim rad
nim organizacijama trebinjskom

„Novoteksu“ i nije potrebno da 
u torne ovaj kolektiv bude iz-

uzetak. Sredstva za nabavku 
radnih mantila bi se morala 
iznači i to što prije . . .

NOVOGODIŠNJI
PAKETIČI

Kao i mnoge radne organiza
cije i sindikat „Novoteksovog“ 
pogona u Trebinju. djeci svojih 
radnika, predškolskom uzrastu, 
podijelio je novogodišnje pake
tiče. Prava je šteta što se i ovaj 
kolektiv nije pridružio, podjeli 
paketiča u Domu kulture (više 
organizacija je to učinilo) uz 
program koji je specijalno pri- 
preman za ovu priliku.

MEHO BARAKOVIC

Z novo sejno dvorano si je 
naša tovarna pridobila zelo 
koristen in vsestransko upo
raben prostor. Mimo vseh 
zasedanj delavskih svetov, 
konferenc in sestankov la
hko v njej sprejmemo vse de
legacije, ki pridejo v Novo
teks. V zadnjem času pa slu
ži novemu, zelo praktične
mu namenu: v sejni dvorani 
si lahko poslovni partnerji 
ogledujejo naše modele, do
bimo priložnostne modele in 
kupci imajo popolnejšo sliko 
naših konfekcijskih proizvo
dov.
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OB 30 - LETNI ZVESTOBI NOVOTEKS
V_________________________

Tako kot že nekaj let so se 
januarja zbrali na Otočcu vsi ti
sti Novoteksovi delavci, ki dela
jo v tovarni 10, 20 in letos tudi 
prvič 30 let. Letošnje sveča
nosti se je udeležilo 72 jubilan
tov in med njimi je gotovo do
bilo največje priznanje naših 9 
„30-letnikov“.

Najprej je vsem prisotnim 
zapel „Dolenjski oktet", nato 
pa je jubilante pozdravil pred
sednik tovarniškega sindikata 
Hinko Šintler, ki je med drugim 
dejal:

Danes smo se zbrali delavci 
Novoteksa, ki smo vgradili del 
sebe v delovno organizacijo, da 
si sežemo v roke in da si čestita
mo ob delovnem jubileju 10, 20 
in letos prvič tudi 30 let nepre
kinjenega dela v delovni organi
zaciji. To ni malo, to je najmanj 
dve tretjini delovne dobe člove
ka. To so tista najlepša leta v 
življenju človeka, ki jih mnogi 
med vami niste nikoli spoznali, 
ker ste odraščali v težkih dneji 
naše revolucije.

V začetku ni bilo lahko. T^> 
vedo povedati predvsem delav
ke in delavci, ki so se takoj po 
vojni vključili v delo. V tistem 
času, ko ni bilo časa za poči
tek, ko ste orožje zamenjali za 
delovna sredstva, ko razen ne
popisne sreče, da smo si izborili 
svobodo, ko razen nezadržne 
volje do dela in življenja nismo 
imeli nič in smo iz nič ustvarjali 
človeka v redno življenje — za 
naš jutrišnji dan. Takrat se niste 
spraševali za počitek. Vedeli 
ste, da moramo poprijeti, delati 
in delati in zdržati do konca. 
NOVOTEKS, v katerega ste 
vgradili sebe, je ob vašem delu 
rastel iz majhne tovarnice. Po
stal je velika industrija s sodob
nimi napravami. Resje, daje bi
lo takrat v začetku težko, ven
dar ste z veliko željo in ustvar
jalno voljo premagali vse težave 
in se veselili vsaki novi delovni 
zmagi.

Tudi danes nam ni lahko — 
trenutno se nahajamo v težki si
tuaciji, vendar, če bomo vsi 
enotno poprijeli z željo, da te 
težave odpravimo, se bomo 
lahko jutri ponovno veselili svo
jih ustvarjalnih uspehov.

Ob koncu mi dovolite, da 
vam, današnjim slavljencem, ki 
ste v letu 1976 dosegli svoj de
lovni jubilej 10, 20 ali 30 let 
neprekinjenega dela v tekstilni 
tovarni NOVOTEKS čestitam 
in se vam zahvaljujem za vlože
no delo in sodelovanje. V spo
min na današnjo slovesnost vam

bomo po sklepu DS podjetja iz
ročili priznanja in spominska 
darila."

Nato so bili 10-letniki ob
darjeni s kristalno vazo, 20-let- 
niki z ročno uro ter 30-letniki s 
plaketo Novoteksa in denarno 
nagrado. V imenu vseh delavcev 
se je zahvalil tovariš Stane Žida
nik, mimo njega pa so bili ob
darjeni še naslednji dolgoletni 
člani DO Novoteks:

10 let neprekinjenega dela v 
DO Novoteks: Zlata Arabadžič, 
Karolina Božič, Martin Brudar, 
Marija Brezovar, Jožefa Banič, 
Jožefa Čukajne, Mihaela Drag- 
man, Nežka Dule, Marinka 
Dvornik, Jelka Falkner, Jožefa 
Florjančič, Marjeta Špehar, 
Ludvik Grivec, Marija Hodžič, 
Stane Hude, Avgust Kastelic, 
Frančiška Kukman, Anton Kav- 
šček, Martina Kobe, Marija 
Kranjc, Fani Kranjc, Slavka 
Križman, Silva Kramijak, Cirila 
Kastrevc, Tončka Ljubi, Zdrav
ko Mazovec, Martin Mohar, 
Albina Markovič, Martin Ra- 
dež, Mihaela Resman, Jožica 
Svetlin, Marija Štancar, Ana 
Turk, Ana Tram te, Jelka Toma- 
šev, Cirila Udovič, Jože Udovič, 
Vera Zupančič, Frane Zupan
čič, Marinka Zupančič, Anica 
Župevec, Andrej Smrekar, Jo
žefa Pate, Mirko Stopar, Jože 
Milavec, Ivban Štefanič, Anton 
Resjan in Dane Badovinac.

20 let neprekinjenega dela v 
DO Novoteks: Janez Barbo, Jo
žefa Bukovec, Majda Cimer- 
mančič, Martina Čečelič, Rezi
ka Hočevar, Danilo Kovačič, 
Pavla Koprivnik, Herman Ko
privnik, Jože Klobučar, Franči
ška Lokovšek, Alojzija Rapuš, 
Marija Šinkovec, Janez Kuk
man, Stane Bobnar in Alojz Sa-

šje še veliko boljše, če bi naš 
Novoteks bolje stal. Predvsem 
imam v spominu naše začetke: 
zares, bilo je težko. S številnimi 
kolegicami smo prišle v Novo
teks od privatnika Pence. Mora
le smo delati prav vse — od či
ščenja strojev in kopanja vodo
voda do prodaje. Želim si še, da 
bi naš Novoteks splaval iz težav 
ter da bi ponovno postali solid
no in trdno podjetje, kot smo 
že bili."

MILENA SAJEVIC - „V 
Novoteksu sem preživela veliko 
lepih pa tudi slabih časov. Ob 
tem jubileju se spominjam koli
ko truda je bilo treba vlagati v 
tovarno včasih, da smo povzdig
nili ime Novoteksa na takšno 
raven, kot jo je imel. Najhuje 
mi je bilo na samem začetku, 
ko po obratih ni bilo centralne 
kurjave in nas je vedno zeblo. 
Ravno zaradi tega ne razumem 
današnje mladine, ki se včasih 
pritožuje nad sedanjimi delovni
mi pogoji. Moja velika želja pa 
je, da bi sanacija podjetja uspela 
in da nam bi kmalu bilo spet 
tako lepo, kot nam je bilo pred 
leti..."

MILKA MRVAR - „Če pri
merjam Novoteks pred tridese
timi leti in našo današnjo tovar
no, opazim velike spremembe. 
Sedaj je veliko višji družbeni 
standard delavcev, veliko več 
nas je, delamo v boljših pogojih 
in še veliko stvari bi lahko ome
nila. Nekaj pa me vendarle boli: 
moja generacija je dala tovarni 
svoja najlepša leta; in takrat 
smo veliko delali prostovoljno 
in v podaljšanem delovnem ča
su, z ljubeznijo za „boljši jutri". 
Danes pa se vsakdo najprej 
vpraša — kdo bo pa plačal? Že

lim si, da bi podjetje v najkraj
šem času splavalo iz težav in da 
bi steprišli na zeleno vejo."

IVAN LAHAJNER - „Da- 
našnje obdaritve — spominsko 
plaketo — sem tako zelo vesel, 
da je ne bom pozabil do smrti. 
Najtežje mi je bilo v Novoteksu 
takoj po vojni, ko nisem imel 
skoraj nič — bil sem brez obut
ve in brez hrane; da pa sem 
spravil skupaj vse tisto, kar 
imam, sem moral veliko in trdo 
delati. Želel bi, da bi čimprej 
..splavali", da bi povečali proiz
vodnjo in da bi imeli mladi de
lavci še boljše pogoje, kot smo 
jih imeli mi!“

CVETA MILANOVIC -
„Današnje pogostitve ob našem 
jubileju sem zelo vesela, čeprav 
bi bilo mogoče bolj „glasno in 
veselo", če bi Novoteks bolje 
stal. Tovarna je danes izrekla 
priznanje vsem tistim, ki so za
čeli delati pred 30 in več leti; in 
nekateri bi bili pripravljeni sto
riti še veliko (upokojenci, stari 
delavci), da bi se sedanje stanje 
izboljšalo. Ko seje naša tovarna 
gradila, nam je bilo najhuje — 
po drugi plati pa tudi najlepše: 
velikokrat smo delali tudi po 
dve izmeni hkrati, tovarištva 
med delavci je bilo veliko več 
kot sedaj. Današnja mladina bi 
lahko storila veliko več kot smo 
mi, saj imamo vsi skupaj boljše 
delovne pogoje. V sedanji situ
aciji je moja želja ta, da bi vsi 
delavci, z mladino na čelu, pre
brodili vse težave, v katerih se 
trenutno nahaja Novoteks!" 
mite mi, 30 let pod eno streho, 
zares ni majhna doba v človeko
vem življenju. Včasih smo delali 
delavci pod veliko težjimi pogo
ji kot sedaj — vendar se človek 
prilagodi na vse: bilo nam je sla-

30 let neprekinjenega dela v 
DO Novoteks: Štefka Kranjčič, 
Cilka Lamut, Ivan Lahajner, 
Marija Miklavčič, Cveta Milano
vih, Milka Mrvar, Joža Mavsar, 
Milena Sajevic in Stane Žida
nik.

Po končanem slavju, ob ve
selem pogovoru in obujanju 
dolgoletnih spominov smo po
vprašali naše najzvestejše delav
ce, ki so že 3 desetletja zvesti 
Novoteksu, kako se kaj počuti
jo ob tem visokem jubileju, 
kdaj jim je bilo najhuje in kakš
ne so njihove želje. Odgovorili 
so nam takole:

ŠTEFKA KRANJČIČ - 
„Ob našem in še posebej svojem 
jubileju sem zelo vesela, toda 
prepričana sem, da bi bilo vzdu

Vse jubilante je najprej pozdravil predsednik sindikalne organiza
cije tov. Šintler

stran 6 novoteks I
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bo, potem spet dobro. Odnosi 
med delavci so bili včasih veliko 
boljši in smo marsikatero teža
vo premagali prav z dobro voljo 
in tovarištvom. Najbolj želim 
zdravja sebi in družini ter da bi 
se sedanje stanje čimprej izbolj
šalo, saj smo delavke pred upo
kojitvijo."

MARIJA MIKLAVČIČ -
„Pred leti, ko smo imeli v No- 
voteksu stare stroje ter še slabše 
pogoje dela, je bilo resnično hu
do. Takrat smo delali vse sobo
te, pa tudi ob nedeljah, če je 
bilo treba. Kadar pa se je šlo za 
plan, smo delali tudi 12 ur! De
lavci smo bili veliko bolj pove
zani, kar je tudi razumljivo, saj 
nas je bilo veliko manj kot da
nes. Najhuje mi je bilo pri srcu, 
ko so odšle iz podjetja v zaslu
žen pokoj stare „Schwabarce“ 
— takrat sem zbolela. Sedaj de
lam v vdevalnici, največja želja 
pa mi je, da bi se Novoteks in z 
njim mi vsi, izkopal iz težav!"

STANE ŽIDANIK - „Kot 
mladenič sem 1936. leta prvič 
zagledal tekstilne stroje, in kdo 
bi si mislil takrat, da jih bom 
gledal še danes? Novoteks je 
zrasel iz samih revolucionarnih 
ljudi, in tako kot nekoč, se še 
vedno vsi počutimo dovolj 
močne, da popeljemo tovarno 
nazaj do tiste slave, kot smd jo 
pred leti že imeli. Že velikokrat 
nam je bilo hudo, pa nismo še 
nikoli vrgli puške v koruzo — in 
prav tako bo tudi sedaj. Mi stari 
vemo, kje je treba prijeti za de
lo in vsi skupaj bomo morali 
popraviti tisto, kar smo pogreši
li, da bomo Novoteks dvignili 
do tiste točke v Jugoslaviji in 
izven nje, kamor smo pred leti 
že sodili. Prepričan sem, da bo 
spet kmalu slišati po svetu glas 
o Novoteksu in njegovih kvali
tetnih izdelkih!"

JOŽA MAVSAR - „Ko sem 
pred 30 leti pričela delati v No
voteksu, je bilo slabo: delavci 
smo denar sicer imeli, toda kaj, 
ko nismo mogli prav ničesar ku
piti. V tovarni mi je bilo najhu
je, ko so me premestili iz predil
nice v oplemenitilnico; „izgubi- 
la“ sem dolgoletne prijatelje in 
privaditi sem se morala na nov 
način dela. Na mojem delov
nem mestu so delovni pogoji 
odlični in prav tako odnosi med 
delavci — samo nekaj pa ni v 
redu: delamo veliko, denarja pa 
dobimo tako malo. Vsi skupaj 
si želimo, da bi šlo tovarni čim
prej na bolje ..

Tekst in foto: 
MIHA GOŠNIK

Le poglejte si naše „30-letnike“ ...
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Začrtane naloge 
novih sektorjev

Postani član 
Prešernove družbe

Na zadnjem lanskem zasedanju 
delavskega sveta podjetja Novoteks 
so nosilci novo organiziranih sektor
jev predložili delavskemu svetu svoje 
predloge.

Najprej je poročal Slavko Pavlin, 
nosilec dejavnosti za prodajni sek
tor. Prodajni sektor (marketing) naj 
bi sestavljale naslednje službe:
— analiza in raziskava trga,
— razvoj izdelkov,
— prodaja na domačem trgu,
— prodaja v izvoz,
— reklama, ekonomska propaganda

in sejmi.
Služba analiz in raziskave trga se 

deli na oddelek analiz, katerega delo 
je tekoče spremljanje količinske in 
vrednostne prodaje po proizvodih, 
področjih, kupcih ter potnikih, me
sečna analiza cen po posameznih 
proizvodih in tekoče spremljanje 
pokritja po proizvodih. Drugi od
delek pa je oddelek raziskav, ki ob
sega študije v smislu tekočega zbira
nja podatkov o kupcih, študij kon
kurence in študij možnih novih tek
stilnih proizvodov in tekstilnih ka
pacitet.

Za uspešno opravljanje dela mora 
biti celotna služba najtesneje pove
zana z ostalimi službami v sektorju, 
ker so njihovi podatki ter analize ba
za operativnega dela v prodaji, rekla
mi, v kreaciji novih proizvodov tako 
v proizvodnji tkanin kot v konfekci
ji-

Služba razvoja izdelkov je razde
ljena na dva oddelka: desinaturo in 
kreativo, ki naj bi pripravljala kolek
cijo in nove proizvode ter na odde
lek razvoja novih proizvodov v tka
nini in konfekciji, kjer je mišljeno 
dolgoročno spremljanje in priprav
ljanje novih proizvodov na področju 
tkanin in konfekcije.

Naslednja služba je prodaja - do
mači trg, ki naj bi se delila na proda
jo tkanin in prodajo konfekcije. Na
loge prodaje bi bile: operativna pro
daja, skladiščenje, fakturiranje, 
administracija, mesečno planiranje 
- definitivni plani prodaje po proiz
vodih tako vrednostno kot količin
sko, tro mesečni oziroma 6-mesečni 
plani, orientacijski po proizvodih ter 
letni plan prodaje skupaj s službo 
analiz in raziskav trga po proizvodih 
in kupcih, količinski in vrednostni.

Glavne naloge službe prodaja - 
izvoz bi bile operativna prodaja, fak
turiranje, administracija, obračuni, 
mesečno planiranje — definitivni 
plani prodaje po proizvodih in kup
cih, tromesečni oziroma šestmeseč
ni plani po kupcih in proizvodih ter 
letni plan prodaje skupaj s službo 
analiz in raziskav po proizvodih in 
kupcih, količinski in vrednostni.

Kot zadnja služba reklama, eko
nomska propaganda in sejmi pa bi 
imela za nalogo planiranje reklame, 
propagande in sejmov ter organizi
ranje posameznih akcij v skladu z 
letnimi plani in v sodelovanju s pro
dajo na domačem trgu in v izvozu.

Predlog organiziranja nabavnega 
sektorja je obrazložil nosilec dejav
nosti prodajnega sektorja Vlado 
Marčič. Dejal je, da bi se po tem 
predlogu povezala nabava za vse 
podjetje. En delavec nabave naj bi 
nabavljal enak material za potrebe 
vseh tozdov, ravno tako naj bi bil 
enak material uskladiščen na enem 
mestu.

Nabavni sektor naj bi sestavljali 
štirje oddelki; in sicer: prvi oddelek 
naj bi zajemal analize in evidence

(priprava plana nabave materiala in 
sredstev ter spremljanje doseganja 
le-teh, pregledovanje pravilnosti fak
tur, določanje prioritete plačil, ana
liza nabav in ostale analize s podro
čja nabav). Drugi oddelek bi skrbel 
za nabavo osnovnih surovin, barv, 
kemikalij, tkanin ter izdelavnega po
možnega materiala. Tretji oddelek 
nabave bi nabavljal osnovna sred
stva, pomožni material, rezervne de
le, goriva, maziva, drobni inventar, 
pisarniški material in embalažo. Če
trti oddelek pa bi skrbel za ves uvoz 
podjetja.

Franc Kovačič, nosilec dejav
nosti tehnočno-razvojnega sektorja, 
je dejal, da so glavne naloge omenje
nega sektorja priprava proizvodnje 
preje, tkanin in pletenin, študij dela 
in norme, kontrola kvalitete, labora
torij, tehnološki razvoj, priprava 
proizvodnje za konfekcijo in uskla
jevanje planov vzdrževanja strojev in 
stavb.

Priprava proizvodnje preje in tka
nin pripravlja letni proizvodni načrt, 
mesečne operativne proizvodne na
črte, izdaja proizvodne naloge ter 
spremlja izvrševanje operativnih pro
izvodnih načrtov in pripravlja ukre
pe za zagotavljanje izvrševanja le- 
-teh.

Oddelek za študij dela in norme 
analizira delo na delovnih mestih in 
pripravlja predloge za racionalizacijo 
le-teh, pripravlja predloge za norma
tive dela, spremlja izvrševanje spreje
tih normativov in jih analizira ter 
ima tehnološko pripravo proizvoda 
in izdelavo tehnološkega lista za 
konfekcijo.

Služba kontrole kvalitete ocenju
je kvaliteto osnovnih surovin, barv 
in kemikalij in pribora za konfekcij
ske proizvode, kontrolira in klasira 
gotove izdelke, kontrolira kvaliteto 
preje in surovega blaga ter postavlja 
kriterije za kvaliteto surovin in goto
vih izdelkov v skladu z veljavnimi 
standardi o kvaliteti.

V laboratoriju se vršijo vse po
trebne fizikalne in kemijske tekstil
ne preiskave za potrebe podjetja, po 
potrebi pa tudi za eksterne naročni
ke, pripravljajo recepture za barva
nje materiala, nadalje laboratorij iz
daja ateste o kvaliteti tekstilnih pro
izvodov in zasleduje tehnološke no
vosti na področju svojega dela ter 
jih uvaja v prakso.

Tehnološki razvoj ima za nalogo 
racionalizacijo obstoječe tehnologi
je, zasleduje in uvaja tehnične in 
tehnološke novitete na področju na
še proizvodnje, tehnološko prilagaja 
nove artikle za serijsko proizvodnjo 
ter koordinira raziskovanje razvoja 
proizvodnje težno zanimivih artik
lov s strokovnjaki v podjetju in z zu
nanjimi sodelavci.

V oddelku priprava proizvodnje 
konfekcije je mišljena priprava let
nega proizvodnega načrta, izdelava 
mesečnih operativnih proizvodnih 
načrtov, izdajanje proizvodnih nalo
gov z ostalimi tehničnimi podatki, 
spremljanje izvrševanja operativnih 
proizvodnih načrtov in priprava 
ukrepov za zagotavljanje izvrševanja 
le-teh ter izdelava šablon.

Pod sedmo točko je omenjeno 
usklajevanje letnih planov vzdrže
vanja strojev in stavb. Na kolegiju 
glavnega direktoija je bilo dogovor
jeno, da se bo še temeljito proučilo, 
ali bo 1VS organiziran v tozd ali 
morda priključen tozdu Tkanina.

8. februar, slovenski kultur
ni praznik, ki ga praznujemo v 
spomin na našega naj večjega 
slovenskega pesnika Franceta 
Prešerna, je dan, ko se vsi spom
nimo lepe slovenske pisane be
sede.

Prešernova družba že vrsto 
let posreduje bralcem kvalitet
no, vendar ceneno čtivo, ki je 
privlačno za odrasle in primer
no za šolsko mladino. Letos mi
neva že 12 let odkar tudi Novo- 
teksovi delavci beremo knjige 
Prešernove družbe. Iz leta v leto 
število naročnikov narašča. Ta
ko je bilo v lanskem letu že 230 
naročnikov na redno letno zbir
ko Prešernove družbe, 8 naroč
nikov na zbirko romanov Ljud
ska knjiga in 36 naročnikov na 
mesečno revijo „Obzornik“.

Če še niste med naročniki — 
člani Prešernove družbe, se 
včlanite — še je čas. V članstvo 
vabim tudi upokojene člane na
šega podjetja.

V letošnjem letu bodo v 
zbirki Prešernove družbe izšle 
naslednje knjige: Prešernov ko
ledar za leto 1978 (broširan), 
Janez Vipotnik ENAINŠT1RI- 
DESETO LETO — roman, Oton 
Zupančič — IZBOR PESMI, 
Dr. Avguštin Lah in Matjaž Lah
- PODOBA SODOBNEGA 
SVETA, Jože Šircelj - ŽIVA 
IN NOVA AFRIKA - potopis. 
Naročniki, ki bodo plačali na
ročnino za zbirko Prešernova 
družba do 30. junija, bodo pre
jeli še knjigo Jamesa Baldwina
- PESEM ČRNSKE ULICE. V 
platno vezane knjige te zbirke 
stanejo 150,00 din, broširane 
pa 90,00 din.

V zbirki romanov LJUD
SKA KNJIGA bo izšlo 6 knjig, 
in sicer: Siegfried Lenz —

MESTNE GOVORICE, Alistair 
Maclean — ,,Strah je ključ", 
Tarjei Vesaas — TRIJE 
LJUDJE, Jane Blackmore - 
SAMOTNA NOČ, C. C. Bergius 
- MEDALJON (dve knjigi). Ce
na zbirke romanov LJUDSKA 
KNJIGA je: v platno vezana in 
tiskana na brezlesnem papirju 
250,00 din, broširana 170,00 
din.

Mesečna revija OBZORNIK 
(broširana) stane 100,00 din 
letno.

Vse te knjige lahko plačate v 
treh zaporednih obrokih. V le
tošnjem letu bi z vašim privolje
njem dal plačilo knjig v odteg
ljaje pri izplačilu osebnih do
hodkov. Za redno letno zbirko 
(150,00 din) in zbirko romanov 
LJUDSKA KNJIGA (250,00 
din) na tri obroke, za revijo 
OBZORNIK (100,00 din) pa na 
dva obroka. Tisti člani, ki bi 
knjige plačali raje osebno pri 
meni, prosim, da mi to sporoči
jo do 25/2-1977.

Pri čitanju knjig, ki jih izda
ja Prešernova družba, vam želim 
veliko razvedrila.

Zaupnik Prešernove družbe 
za NOVOTEKS 

JUSTIN KRANJČIČ

Predilnici so delavci IVS prizidali prostor, kjer bo dnevno skladišče 
za surovine, ki jih potrebuje predilnica. Novih 160 m2 skladiščne 
površine bo za Novoteks dobrodošla pridobitev.
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Vsakoletna obdaritev upokojencev
Kot je v naši delovni organi

zaciji že običaj, so se tudi letos 
zbrali vsi upokojenci na novo
letnem srečanju. To je bilo to
variško srečanje vseh tistih de
lavcev, ki so nekoč delali in 
ustvarjali materialne dobrine v 
Novoteksu. tovarišev in bor
cev, ki so v naši delovni organi
zaciji preživeli lep del svojega 
življenja in prav po njihovih za
slugah je ime Novoteksa znano 
po vsej Jugoslaviji in še velikem 
delu sveta.

V lepo okrašeni tovarniški 
menzi, kjer je bilo vse priprav
ljeno za slavje, so se po konča
nem ogledu tovarne zbirali upo
kojenci. V njihovem imenu je 
pred predstavniki samoupravnih 
organov, vodstvom podjetja in 
družbenopolitičnih organizacij 
spregovoril tovariš Jože Udovič, 
kije med drugim dejal:

„Z veseljem se odzovemo 
vsakoletnemu vabilu na novo
letno srečanje upokojencev in 
srečanje z našimi bivšimi sode
lavci, ki so še aktivni. To sre
čanje je postalo že tradicional
no, saj ga s pomočjo podjetja in 
sindikalne organizacije priprav
ljamo že vrsto let. Na tem sre
čanju obujamo spomine na le
pe. pa tudi slabe čase, ki smo 
jih preživeli v podjetju, pogovo
rimo se o težavah in uspehih na
šega dela, kakor tudi o našem 
sedanjem življenju.

Zelo nas preseneča, da se v 
našem bivšem kolektivu najde 
peščica ljudi, ki najde kamen 
spotike nad srečanjem svojih 
bivših sodelavcev. Vemo, da de
lovni kolektiv danes preživlja 

težke čase in da je v času napo
rov za izvedbo stabilizacijskega 
programa poduzeto vrsto ukre
pov, da se stanje izboljša. Čudi 
pa nas, da se pri razgovorih o 
stabilizaciji podjetja v ospredje 
postavlja vprašanje, ali se naj za 
novo leto organizira srečanje 
upokojencev ali ne. Temu 
ozkemu krogu naših bivših so
delavcev lahko z gotovostjo po
vemo, da se stabilizacijskih

--------------------------------------- \

OBČNI ZBOR BVP

Upravni odbor blagajne 
vzejemne pomoči (BVP) je 
na svoji seji 17. januarja le
tos sklenil, da bo občni zbor 
BVP v sredo, 9. februarja, 
ob 14. uri v tovarniški men
zi.

Da bi bil občni zbor čim
bolj uspešen, vabimo člane, 
da se ga v čim večjem številu 
udeleže.

ODBOR BVP
V_______________________ J

ukrepov niso lotUi na pravem 
mestu.

Tudi v času, ko smo bili še 
aktivni proizvajalci, so bile če- 
sto težave. Toda s slogo in de
lovnim elanom smo bili teža
vam kaj hitro kos. Taki in po
dobni izpadi „neodgovornih“ 
nam upravičeno vzbujajo vtis, 
da ne kažejo dovolj spoštovanja 
do bivših delavcev podjetja, ki 
so odšli v zaslužen pokoj po 
dolgih letih dela in garanja, ki 
so delali v mnogo težjih in če- 
sto nemogočih razmerah, da so 
skupno postavili podjetje na 
trdno osnovo ter s svojim de
lom prispevali do slovesa Novo
teksa kot ene najboljših tekstil
nih tovarn v naši državi. Prepri
čani smo, da delovni kolektiv ni 
takega mišljenja kot peščica 
„neodgovomih“ in bo dal tem 
vedeti, da ne odobrava njihove

ga gledanja na svoje bivše sode
lavce".

Nadalje je tovariš Udovič 
podal krajše poročilo o delova
nju Novoteksovih upokojencev 
v preteklem letu. Za leto 1976 
so dobili od tovarniškega sindi
kata 20.000 dinarjev, v klubski 
blagajni pa so imeli še 8.226 di
narjev iz preteklega leta. Lani je 
imelo društvo 21.036 dinarjev 
izdatkov — in sicer: izlet na 
Gorjance 10.847, zdravljenje 
nekaterih upokojencev 9.189 in 
za vence umrlih upokojencev 
1.000 dinarjev. Naši upokojenci 
so se zdravili v zdravilišču Ra
denci in Laško, Gospodični na 
Gorjancih. Dolenjskih in Šmar
jeških Toplicah ter našem po
čitniškem domu v Novem gra
du.

Tudi letos bomo skušali 
organizirati termalna in druga

zdravljenja za najbolj potrebne 
upokojence, vendar bomo mo
rali po vsej verjetnosti zmanjšati 
število zaradi manjšega dotoka 
sredstev. Organizirali bomo tudi 
krajši izlet, za katerega pa bo 
moral del sredstev po vsej ver
jetnosti prispevati vsak upoko
jenec oziroma upokojenka, ki 
se ga bo udeležil. V sekciji upo
kojencev Novoteks je bilo v pre
teklem letu 109 upokojencev in 
upokojenk. Umrla sta Ana Sim
čič in Ivan Vatovec, na novo pa 
je v njihove vrste prišlo 9 upo
kojencev, tako da šteje sekcija 
upokojencev sedaj 116 članov.

Po končani slovesnosti so 
prejeli vsi upokojenci še kilske 
ostanke kot skromno novoletno 
obdaritev in pozornost za nji
hov dolgoletni trud.

BOLNIŠKA 1 — XI 1976 bolniški izostanki porodn. skupaj % skup.
do 30 % nad 30 % % boln. boln.
dni dni na ure

brez DP
TOZD METLIKA 28208 4,7 9132 1,5 17328 2,9 54668 9,1
predilnica II 15669 4,1 9544 2,5 8320 2,2 33533 8,8
priprava 20213 5,6 17126 4,8 17864 5,0 55203 15,4
desinatura 1800 4,6 1032 2,7 3604 9,3 6436 16,5
tkalnica 20628 5,2 11552 2,9 2592 0,6 34742 8,7
oplemenitilnica 29045 5,5 23752 4,5 21194 4,0 73991 14,0
pletilnica 544 2,5 96 0,4 2392 10,9 3032 13,8
SS-tkanine 5036 2,9 2430 1,4 6080 3,5 13546 7,8
TOZD TKANINA 92935 4,9 65502 3,4 62046 3,3 220483 11,6
krojilnica N.m. 1008 5,9 632 3,7 544 3,2 2184 12,8
konf. N.m. 22289 4.0 17680 3,2 36720 6,6 76689 13,8
konf. Trebinje 17193 4,1 15341 3,6 15616 3,7 48150 11,4
konf. Vinica 14790 3,2 8048 1,7 33460 7,1 56298 12,0
SS konfekcije 4828 2,8 1492 0,9 7528 4,4 13848 8,1
TOZD KONFEKCIJA 60108 3,7 43193 2,6 93868 5,7 197169 12.0
TOZD STREŠNIK 11464 6,1 6268 3,3 368 0,2 18100 9,6
TOZD TRGOVINE 2768 1,9 736 0,5 7688 5,3 11192 7,7
IVS 7336 3,6 2640 1,3 — - 9976 4,9
SS centralne 3568 1,6 3216 1,4 7644 3,4 14448 6,4
menze 1712 3,2 1072 2,4 456 1,0 3240 7,8
SKUPAJ NOVOTEKS 208099 4,2 131759 2,7 189418 3,8 529276 10,7

Iz tabele bolniških izostankov je razvidno, da so bolniški izostanki v enajstih mesecih za celotno 
podjetje 10,7 %, za tozd Predilnico 9,1 %, za tozd Tkanina 11,6 %, za tozd Konfekcija 12 %, za tozd 
Strešnik 9,6 %, za tozd Trgovine 7,7 %, za IVS 4,9 %, za skupne službe 6,4 % ter za menze 6,4 %.
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Rak na želodcu
Rak želodca je po svetu, pa 

tudi pri nas pogosto obolenje.
V Sloveniji zabeležimo blizu 
600 novih primerov na leto. To 
obolenje je pri nas na drugem 
mestu po pogostnosti med vse
mi rakavimi obolenji: pri žen
skah za rakom na dojki, pri mo
ških pa za rakom na pljučih.

KAJ VEMO O 
VZROČNOSTI?

Vzroki za nastanek raka na 
želodcu niso znani, zelo verje
ten pa je vpliv prehrane in na
vad pri prehranjevanju. Podlaga 
za tako domnevo je zelo različ
na pogostnost te vrste raka v 
raznih deželah, ki se razločujejo 
med drugim tudi po vrsti pre
hrane prebivalcev. Zanimivi so 
podatki, da upada pogostnost 
raka na želodcu z naraščanjem 
življenjskega standarda - to pri
pisujemo spremenjenemu nači
nu prehranjevanja. Med škodlji
vimi vplivi, ki so verjetno po
membni za razvoj raka, navajajo 
tudi uživanje koncentriranih 
alkoholnih pijač, prekajenega 
mesa, ostrih začimb in kajenje. 
Tudi pomena dednosti ne sme
mo zanemariti. Pri sorodnikih 
ljudi, ki so oboleli za rakom na 
želodcu, se pojavlja to nevarno 
obolenje štirikrat pogosteje kot 
pri drugih ljudeh.

Na Japonskem, kjer je rak na 
želodcu najpogostnejši na svetu, 
so pri preučevanju življenjskih 
in prehranjevalnih navad opazili 
zanimivo zvezo med uživanjem 
začimb in močno soljeno hrano 
ter rakom na želodcu. Ugotovili 
so tudi, naj bi tudi vsakodnevno 
uživanje mleka bila nekakšna 
zaščita pred rakom na želodcu.
V zadnjih letih so namreč opa
zili na Japonskem upadanje po
gostnosti te bolezni — začetek 
tega pojava sovpada s časom, 
ko si je mleko šele pričelo utira
ti svojo pot v vsakodnevni jedil
nik Japoncev. Take podatke 
nam nudi statistika. Na videz 
nerazumljivo zvezo med začim
bami, žganjem, kajenjem in 
možnostjo, da zbolimo za ra
kom na želodcu na eni strani 
ter mlekom in možnostjo, da se 
tej nevarni bolezni izognemo na 
drugi strani, pa si lahko razloži
mo takole: žganje in pretirano 
začinjena hrana povzročajo za
radi draženja lahko vnetje že
lodčne sluznice — to pa je že 
sprememba, ki velja za predra- 
kavo. V določenih primerih 
namreč lahko iz vneto spreme
njene in stanjšane sluznice 
vznikne rak. Med predrakava

obolenja štejemo tudi izrastke 
želodčne sluznice — polipe ter 
čire na želodcu in pojave, ki jih 
spremlja zmanjšanje kisline v 
želodčnem soku. Pri ljudeh, ki 
imajo premalo kisline, je verjet
nost, da bodo zboleli za rakom 
na želodcu, desetkrat večja kot 
sicer. Devetdeset odstotkov bol
nikov ima takrat, ko postavimo 
diagnozo — rak na želodcu, zni
žano količino želodčne kisline. 
Pri vseh teh spremembah je za
činjena hrana pomemben vzro
čni dejavnik.

ZNAMENJA BOLEZNI
Odvisna so od oblike raka na 

želodcu in mesta, kjer se je raz
vil. Znamenja so zelo raznolika, 
številna in neznačilna.

Enaka znamenja lahko dajejo 
tudi druga obolenja. Najznačil
nejša je povezava raznih mo
tenj, ki jih bomo našteli, njiho
vo vztrajno ponavljanje ter na
raščanje njihove jakosti. Zaradi 
preglednosti bomo razdelili zna
menja v tri skupine:

1. splošna znamenja — težko 
opredeljivo upadanje zdravja in 
življenjske moči, utrujenost, 
slabost, hujšanje, bledota, izgu
ba apetita;

2. znamenja, ki so podobna 
bolezenski sliki pri čiru na že
lodcu — bolečine v žlički, v po
vezavi ali brez nje z obroki hra
ne in se lahko začasno pomirijo 
po zdravljenju z dieto in s sred
stvi zoper kislino;

3. neznačilna bolezenska 
znamenja, ki kažejo na obolev
nost prebival, kot so npr. izgu
ba apetita, včasih samo za neka
tere jedi kot je npr. meso, ob
čutek nejasnega tiščanja in na
čenjanja v žlički, občutek teže

v želodcu, napenjanje, bljuva
nje, „slaba prebava11, motnje v 
požiranju, slabost, bolečine pri 
srcu, črno blato. Vse preradi se 
ljudje ob takih znamenjih tola
žijo, da so si pokvarili želodec s 
slabo hrano in odlašajo s pregle
dom pri zdravniku. Znamenja 
raka na želodcu res niso značil
na prav za to bolezen, vendar 
nam mora to, da težave dlje tra
jajo in da se celo stopnjujejo, 
vzbuditi sum, da gre za nevarno 
obolenje ter nas napotiti pravo
časno na zdravniški pregled.

Zapomniti si moramo, da ne 
smemo nikoli zdraviti tako ime
novane „slabe prebave1 in že
lodčnih težav, če trajajo dalj 
kot kak teden. Posebno pri 
ljudeh, starejših od 40 let, so ta
ka znamenja kaj rada znanilci 
raka. Samo skrben zdravniški 
pregled, laboratorijske in rent
genske preiskave ter pregled no
tranjščine želodca s posebnim 
optičnim instrumentom nam 
lahko zanesljivo razjasnijo nara
vo težav.

ZDRAVLJENJE
Raka na želodcu lahko sedaj 

ozdravimo le s pravočasno ope
racijo. Da je operacija sploh 
tehnično izvedljiva, mora priti 
bolnik v roke kirurga takrat, ko 
je zlohotna rašča še omejena na 
sam želodec in še ni prišlo do 
vraščanja rakavega tkiva v so
sednje organe ali velike žile. Pri 
operaciji skuša kirurg odstraniti 
oboleli del želodca z okolišnimi 
bezgavkami vred. Izkazalo seje, 
da je bistven dejavnik, ki odlo
ča o možnostih bolnika, da bo 
preživel pet let po operaciji to, 
ali so bili v času operacije že 
prisotni zasevki rakavega tkiva v

bezgavkah ob želodcu. Le 5 — 
14 % bolnikov z zasevki v be
zgavkah preživi pet let po ope
raciji, medtem ko je ta odstotek 
za bolnike, pri katerih je bil rak 
še omejen samo na želodec, 
57 %. Vse ostale metode zdrav
ljenja so pri raku na želodcu 
mnogo manj uspešne kot opera
cija. V novejšem času imamo na 
voljo posebna zdravila, ki zavi
rajo razrast rakavih celic — tzv. 
citostatike. Žal pa so ta kemič
na sredstva uspešna le pri pribli
žno 20 % bolnikov in to le za 
kratek čas, 2—6 mesecev.

Zdravljenje z obsevanjem je 
pri raku na želodcu nauspešno. 
Uporabljamo ga le za olajšanje 
težav bolnikov, ki imajo zasev
ke v kosteh. Nekateri avtorji 
poročajo o uspehu z istočasno 
kombinacijo citostatikov in ob
sevanjem pri obsežnem raku na 
želodcu, ki ni odstranljiv z ope
racijo. Odstotek bolnikov, 
zdravljenih po tej metodi, pri 
katerih se je tumor zmanjšal, je 
bil pomembno višji kot pri 
onih, kjer so uporabili le obse
vanje ali le citostatike. Poleg te
ga se je tudi podaljšalo preži
vetje teh bolnikov.

Kljub tem ohrabrujočim po
datkom imamo na sedanji stop
nji znanja v medicini v boju z 
rakom na želodcu eno samo za
nesljivo orožje, ki lahko privede 
do ozdravljenja bolezni — t.j. 
pravočasno operacijo. Zato ve
lja ponovno opozoriti na odlo
čilen pomen zgodnje ugotovitve 
te bolezni.

Vsako odlašanje pomeni 
zmanjšanje možnosti za ozdrav
ljenje.

Doc. dr. MARIJA AUERSPERG

Takšnih in podobnih prizorov je na „naši cesti" od železnice do vratarnice vedno več: zaradi neupošte
vanja prometnega znaka ..Prepovedano ustavljanje in parkiranje" tovornjaki naših poslovnih partnerjev 
zelo težko obračajo, saj jim brezvestneži povzročajo nemalo težav. Vse kaže, da ne bo bolje do takrat, 
ko bomo nekega dne dobili za brisalce zataknjen majhen listič papirja z vljudnim vabilom na postajo
LM...
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Izberimo si
pomladansko garderobo
Čeprav smo sredi mrzle zime. 

že lahko razmišljamo o naši po
mladanski oziroma prehodni 
garderobi.

Ko bo posijalo prvo toplo 
sonce, nam bo v težkem zim
skem plašču prevroče; takrat

bomo z veseljem segli po jopiču 
ali jakni. Ne odlašajte: že danes 
se odločite za nakup blaga, po
iščite krojača ali šiviljo, spret
nejši pa jo lahko naredite sami. 
Izbirate lahko med športnimi

materiali, kot so loden, žamet, 
mehka težja flanela, lahko tudi 
težji jeans, obvezno podložen s 
toplejšo karo tkanino.

Za barvo se odločite sami: iz
birajte med modrimi odtenki, 
lovsko zelenimi in med beige te

mno rjavimi. Za otroke pridejo 
/ poštev žive barve ali pa tem

nejša barva, kombinirana z ži
vim karom.

JANA

V.

~ N

Modni
kotiček

Ekskluzivni modeli spo
minjajo na gledališke kosti
me; vendar smo prepričani, 
da jih bo mladina v bolj ali 
manj enostavnih oblikah 
kljub temu sprejela. Gre za 
jakne, plašče, ogrinjala, ki 
spominjaja na deke, široke 
kratke rokave, okrasne 
manšete in široke ovratnike.

Modne tendence: jakne, 
puloverji in debele nogavice.

Hvala za vašo kri, \
ki rešuje življenja! \

s
Od 9. novembra do 7. decembra so na novomeški trans- ^ 

fuzijski postaji darovali kri naslednji NOVOTEKSOVI delav- ^ 
ci: Ana Bedek (do sedaj dala kri 3-krat), Alojz Blažič (14), ^ 
Jože Berkopec (17), Stane Butalin (3), Jožica Florjančič £
(12) , Ana Tramte (1), Franc Turk (11), Irena Blatnik (1), 3 
Jože Šulc (7), Franc Luzar (9), Ivan Radoš (31), Rudi ZU- S 
pan (29(, Jože Mišmaš (20), Simona Žvamc (8), Alojz ^ 
Kavšček (19), Anica Župevc (28), Marija Kralj (4), Anton ^ 
Gole (8), Stane Jurak (4), Franc Murgelj (10, Franc Iljaž s
(13) , Anton Kukman (6), Marija Kralj (5), Anton Pate (10), ^ 
Pavle Kupljenik (22), Slavko Bogolin (21), Peter Bukovec S 
(6), Alojz Sepaher (15), Eustahij Janežič (14), Jožica Gerk- ^ 
šič (4), Marija Fabjan (3), Jožefa Franko (4), Peter Mali S 
(12), Fani Palčar (4), Anton Novak (4), Andrej Počrvina (6), ' 
Marija Gazvoda (1), Majda Hočevar (1), Danica Kovač (6), N 
Jože Kosec (5), Dragica Kurpes (1), Anton Kaferle (8), Silvo ^ 
Mesojedec (1), Beti Radež (12), Miha Preskar (4), Antonija £ 
Rukše (16), Alojzija Rapuš (23), Mirko Nilič (15).

Kri so darovali še naši delavci iz Vinice: Marija Šikonja ^ 
(5), Franci Malerič (14), Ivanka Benec (5) in Milica Čepuran £
(2). 5

Ugodni plačilni pogoji
Založba Borci, uo , iy n

izdala pet knjig izbranega dela Tone
ta Svetine. Poleg znane Ukane so 
uvrstili v zbirko še najboljše zgodbe 
iz lovskega in planinskega sveta 
ORLOVO GNEZDO ter romansira- 
no kroniko jurišnega bataljona 
XXXI. divizije OGNJENI PLAZ. 
Knjige bodo vezane v umetno usnje 
in vložene v okusno kartonsko škat
lo.

Celotno zbirko, čez 3500 strani 
zanimivega branja, lahko dobite za 
960 dinarjev, interesenti pa lahko 
dobe v prednaročilu tudi posamezne 
knjige iz kompleta: Orlovo gnezdo 
za prednaročniško ceno 140 dinar
jev, Ukano (vse tri dele) za predna- 
ročninsko ceno 570 ter Ognjeni plaz 
za prednaročninsko ceno 190 dinar
jev.

Celotno zbirko je mogoče plačati 
na žiro račun št.
50101-603-45772 v osmih zapo
rednih obrokih po 120,- din.

Podrobnejša navodila lahko dobi
te pri predsedniku tovarniškega sin
dikata.

.

. SVETIVA
IZBRANA DELA
ORLOVO GNEZDO 

UKANA I. DEL 
UKANA II. DEL 

UKANA lil. DEL 
OGNJENI PLAZ

Prišli
Od 28. novembra do 4. janu

arja so v našo delovno organiza
cijo prišli naslednji delavci: 
TOZD TKANINA - delovna 
enota predilnica: Miškovič Ma- 
to; TOZD KONFEKCIJA - de
lovna enota Novo mesto: Jokič 
Smilja, Malivojevič Nevenka, 
Janjič Ana, Todič Milja, Ver- 
ček Marjeta, Čufurovič Šehika, 
Perko Jagica.

V istem času so našo delovno 
organizacijo zapustili naslednji 
delavci: TOZD TKANINA — 
delovna enota predilnica: Gor
nik Marija, Potočnik Alojz, Re- 
zelj Miroslav; delovna enota 
oplemenitilnica: Bradač Dahi-

odšli
ca, Božič Zlatko, Konček Jože, 
Šepetave Mihael, Perme Alojzi
ja; delovna enota priprava: Hra
star Jožica; TOZD KONFEKCI
JA — delovna enota Novo me
sto: Pelci Duška, Strajnar Silva, 
Lužar Sijva, Tomažin Marija, 
Rabzelj Štefka, Podgornik Mi
lan, Vencelj Ladislava, Kocjan 
Danica, Gerkšič Jožica, Redek 
Anica, Kirn Olga; TOZD 
TRGOVINA — prodajalna Bor: 
Ikič Jelena; SKUPNE SLUŽBE 
PODJETJA — investicijsko- 
vzdrževalni sektor: Berkopec 
Jože; finančni sektor: Gnidovec 
Anica; menza: Grasior Alojz, 
Gasior Marjetka, Majcen Marti
na.
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Rešitev vretena iz prejšnje šte- 
vUke: P, Pl, PIK, PIKA, KI
PAR, PIRATI, TIRAN, NART, 
ART, TA in T.

Vreteno

__ L

7

1. kratica za elektr. mersko 
enoto

2. ad acta
3. žensko ime
4. znana tovarna na Mirni
5. rimska boginja
6. mesto in luka v SZ
7. jugoslovanska reka (Marš 

na . ..)
8. ime prve slov. filmske igral

ke
9. veliko podjetje v Sisku

10. jugoslovanski Nobelov na
grajenec

11. kratica za Angstroem

KRI2ANKA
(vse navpično)
1. Novo mesto
2. mašina
3. švedski avto
4. letalo
5. večja posoda za odlaganje 
smeti
6. osi podobna žuželka
7. označbe
8. davek na sečnjo gozda

Pri pravilni rešitvi vam dajo 
črke v označenih poljih ime 
znane novomeške tovarne.

Adi R.

Občni zbor kegljačev
Kegljači so imeli v mesecu 

decembru svoj redni letni občni 
zbor. Pregledali so rezultate 
enoletnega dela, dogovorili so 
se za program dela v naslednjem 
letu ter izvolili novo vodstvo.

V preteklem letu je klub v 
svojem petletnem delovanju do
segel največje uspehe. Da našte
jemo samo nekatere: osvojitev 
prvega mesta v ekipnem in po
sameznem tekmovanju med 
tekstilci Dolenjske, Slovenije in 
Jugoslavije; prvo mesto v borbe
nih igrah v občinski ligi; prvo 
mesto v tekmovanju borbenih 
igrah za dan JLA; prvo mesto v 
počastitev 50-letnice KK Luk
nja; prvo mesto na delavskih 
športnih igrah ter tretje mesto

na tekmovanju v borbenih igrah 
za pokal Loka.

Vsi ti uspehi so bili doseženi 
v moški in ženski konkurenci. 
Poleg tega so bili 8 članov, 4 
članice in 3 mladinci stalni čla
ni reprezentance društva Novo 
mesto in so tekmovali v republi
ških ligah in tekmovanjih.

Vendar so na občnem zboru 
poudarili, da je bilo v tekmoval
ni del vključenih le manjše šte
vilo članov kluba. Želja Novo- 
teksa je, da organizira masovne 
rekreacijske treninge za vse 
interesente, predvsem za starej
še kegljače, ki so že prenehali z 
aktivnim kegljanjem. V svoje 
vrste pa bi radi pridobili tudi 
čim več žensk, saj se le-te težko

odločijo za ta lep in družaben 
šport.

Na novem kegljišču v domu 
JLA bo možno dobiti termine 
za dodatne treninge, seveda pa 
je to vezano s finančnimi sred
stvi. Doseženi rezultati nas ob
vezujejo, da nadaljujemo z 
aktivnim delom, glavna naloga 
pa naj bo vključevanje novih 
članov, predvsem žensk v rekre
acijo in tekmovalno aktivnost 
kluba.

Na koncu so kegljači izvolili 
novo vodstvo kluba: predsedni
ka Franca Pavlina, tehničnega 
vodjo Jožeta Roliha, blagajnika 
Vinka Isteniča, gospodarja 
Ignaca Dravinca ter vodjo žen
ske ekipe Jožeta Blažiča.

Zimska liga Dolenjske
V januarju se je začela zim

ska liga Dolenjske v disciplini 
6 x 200 lučajev, v kateri sodelu
je tudi ekipa Novoteksa. Tek
movanje je na kegljiščih v Treb
njem, Mirni peči, Krškem, na 
Čatežu in v Novem mestu. So
deluje 14 ekip.

Naša ekipa je imela prvi na
stop na kegljišču Opara v Treb
njem. Fantje so podrli 4611

kegljev, kar je zadoščalo za 6. 
mesto. Treba je omeniti, da je 
kegljišče izredno težko in da so 
bili na splošno doseženi slabi re
zultati. Rezultati posamezni
kov: Klobučar 788, Zupančič 
787, Blažič 777, Pirc 759, Ro- 
lih 758 in Istenič 742 podrtih 
kegljev. Drugi nastop bo imela 
ekipa na kegljišču Novljan v 
Mirni peči.

MAJDA KONDA TRKA 
NA VRATA DRŽAVNE 

REPREZENTANCE

Jeseni 1976 je bil v Zagre
bu prvi pozivni turnir mla
dink in mladincev za sestavo 
državne reprezentance, na 
katerem je sodelovala tudi 
naša članica Majda Konda. 
V svojem prvem nastopu je 
osvojila dobro 6. mesto.

Drugi nastop je bil v No
vem mestu na kegljišču Lo
ka. Tu je bila Majda osma in 
je ostala med 12 najboljšimi, 
ki se bodo še enkrat pomeri
le za vstop med osmerico 
najboljših, ki bodo sestavlja
le reprezentanco na evrop
skem mladinskem prvenstvu. 
Zadnji nastop kvalifikacij bo 
v Vojvodini.


